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در گفت وگوی »جوان« با بانوی رهيافته ژاپنی عنوان شد

در خانه ما حتی يک کالای غيرايرانی هم ديده نمی شود
   معصومه طاهری 

اتسکو هوشينو، بانوی ژاپنی که بعد از تشرف به اسلام نام 
فاطمه را بر خود نهاد از يک خانواده متعصب و سرشناس 
بوداي�ی در ژاپن اس�ت. عمويش دين مس�يحيت دارد و 
صاحب کليساست، اما خدا کمک کرد تا هوشينوی جوان 
در مسير اسلام و اهل بيت قرار بگيرد و جالب اينجاست 
که تنها از طريق اينترنت با اسلام و تشيع آشنا شد، حتی 
قرآن و نماز خوان�دن و ازدواجش با م�ردی ايرانی هم از 
همين راه بود، بدون اينکه کس�ی يا مرکزی در ژاپن او را 
هدايت يا راهنمايی کند. حالا چند سالی می شود در ايران 
مشغول تحصيل علوم دينی و مطالعات اسلامی است، اما 
چيزی که بيشتر از همه اين بانوی نوشيعه ژاپنی را معروف 
کرده توجه بسيارش به کالای ملی و توليد ايرانی است. با 
اينکه اغلب ما به دنبال محصولاتی با برند ژاپنی هستيم 
در خانه او حت�ی يک کالای غيرايرانی ديده نمی ش�ود و 
بسيار مقيد است که بنا به دستور ولی فقيه بايد از کالای 
ايرانی حمايت کرد. گفت وگوی ما با ايشان را می خوانيد.

    
فکر می کنيد اس�لام در ژاپن در حال حاضر در 
ميان جامعه چه جايگاهی دارد؟ به لحاظ شناخت 

مردم از اين دين آسمانی عرض می کنم. 
از آنجایی كه به طور كلی اسلام به خصوص تشیع در ژاپن كم 
معرفی شده اس��ت، به نظرم باید كار بیشتری صورت گیرد و 
اسلام از دو طریق شناس��انده شود؛ اول از طریق منابع كتبی 
و دیجیتالی جهت اطلاع رس��انی و ترویج معارف اس��لامی و 
دوم از طریق غیركلامی، مانند ارائه مراس��م مذهبی و پخش 
چای و غذای نذری كه مظهر اعتقادات تش��یع است و برای 
ژاپنی ها جدید، جذاب و سؤال انگیز خواهد بود. در واقع آن بعد 
اجتماعی و جمعی مذهب تشیع كه نقطه قوت آن هم هست، 
می تواند برای هر ملتی جذاب باشد، به خصوص اینکه در ژاپن 
شاهد تقویت فردیت گرایی هستیم و روحیه جمعی دست كم 

در بخش اجتماعی دچار آسیب هایی بوده است. 
در فضای مجازی کليپی از ش�ما منتش�ر ش�د 
که گفتي�د تعص�ب زي�ادی روی کالای ايرانی 
داريد، موضوعی که مقام معظم رهبری هم بر آن 
تأکيد دارند که هر ايرانی بايد روی کالای ايرانی 
متعصب باش�د. مطمئناً برخی از کالاها با وجود 
قيمت بالا کيفي�ت خوبی ندارند. آي�ا اين نبود 

کيفيت روی تفکر شما اثر داشته است؟ 
بله، بنده به عنوان یک مس��لمان ش��یعه روی كالای ایرانی 
تعصب و تقید زیادی دارم، اما به این معنا نیست كه كیفیت 
برایم مهم نباش��د. باید بگویم اتفاقاً خیلی از كالاهای ایرانی 
نسبت به قیمتش كیفیت خوبی دارند. مهم این است كه كالا 
و تولیدات ایرانی به خوبی حمایت شوند و پیشرفت كنند و این 
امر بدون حمایت خریداران محقق نخواهد شد. ما به عنوان 
مصرف كننده باید كالای مرغوب و با كیفیت ایرانی را به مشابه 
خارجی ترجیح دهیم. در خانه ما حتی یک كالای غیرایرانی 

مشاهده نمی كنید. 
کتاب زندگی شما با نام »تولد در توکيو« منتشر 
شده و افراد زيادی آن را خوانده اند، خاطره ای از  

بازخوردهای کتاب داريد؟
وقتی قرار ش��د این كتاب منتشر شود، هیچ تصور و ذهنیتی 

نداشتم كه از آن اینقدر اس��تقبال شود، اما الحمدلله به لطف 
و قوه خداوند كتاب مورد توجه قرار گرفت��ه و تعداد زیادی از 
خواننده های آن در ارتباط مستقیم و غیرمستقیم به من گفتند 
كه محتوای كتاب برایشان بسیار تأثیرگذار و جالب بوده و حتی 

موجب تحولات شخصی در آنها هم شده است.
 آيا مطلبی هم بوده که در کتاب گفته نشده و به 

نوعی جامانده باشد؟
بله، داستان های زیادی بودند كه در كتاب آورده نشده است. 
البته در یک كتابی كه بیشتر برای خواننده های نوجوان در نظر 
گرفته شده ش��اید عمداً مطالب و داستان ها نگنجیده باشد، 

چون مناسب آنها نبوده است.
شما در جلس�ات س�خنرانی مختلفی شرکت 

می کنيد، عمده سؤالات جوانان چيست؟
سؤالات زیادی می پرسند؛ مثلاً كنجکاو می شوند و از من سؤال 
می كنند كه شما چرا برای مهاجرت ایران را انتخاب كردید، 
نه كشور دیگری را. چطور توانستید از امکانات و شرایط خوب 
زندگی  كه در ژاپن داشتید منصرف ش��وید یا چرا حجاب را 

انتخاب كردید، چرا باید خدا را بپرستیم و غیره.
حضورت�ان در برنامه »محفل« چ�ه بازخوردی 

داشت؟
الحم��دلله، بازخوردهای بس��یار مثبت و زیادی داش��تم. در 
مکان های عمومی نیز كسانی كه مرا شناختند خیلی تشویقم 
كردند و با آنها گفت وگو داش��تم. برای من هم جالب بود كه 
عده ای از این خانم ها كه برنامه محف��ل را دیده بودند به من 

می گفتند انگار كه داستان خودمان را می شنیدیم.
به نظرتان چرا تع�داد رهيافته ه�ا در ايران کم 

است؟
یکی از علت هایش این اس��ت ك��ه آنها در ای��ران به خوبی 
حمایت نمی شوند و غالباً دچار مشکلات گوناگونی هستند. 
البته دوستان در انجمن شهید ادواردو آنیلی برای رهیافته ها 
خیلی تلاش می كنند و انصافاً مانن��د خانواده تمام امکانات 
و تلاشش��ان را برای حمایت و حل مش��کلات آنه��ا به كار 
می گیرند. خداوند اجرشان را در دنیا و آخرت چندین برابر 
كند. به هر حال افراد رهیافته به اس��لام و تش��یع در ایران 
غریب هستند و از س��رزمین مادری خود دل كنده اند تا در 
یک كشور اس��لامی بدون موج اسلام هراسی و مشکلاتی از 
این دست زندگی كنند، برای همین در غربت سختی های 

زیادی برایشان وجود دارد.
بزرگ ترين مشکل تازه مس�لمانان در ايران را 

چه می دانيد؟
غالباً تازه مسلمانان به خاطر مس��لمان شدنشان كم و بیش 
از جامعه و خانواده خودش��ان بریده و تنها شده اند و احتمال 
زیادی دارد كه دچار مش��کلات اقتصادی و اجتماعی شوند، 
همانطور كه در تاریخ هم مشاهده می كنیم. در ایران نیز با اینکه 
اكثریت مردم مسلمان هستند، تازه مسلمان ها غریبه محسوب 
می شوند یا نگاه بعضی ها صرفاً از روی كنجکاوی است و یا نگاه 
سودجویانه ای برای خودشان است بدون همدلی و همراهی، 
برای همین واقعاً شرایط زندگی برای آنها سخت است و نیاز 

به حمایت دارند.
آيا مسئولان در حل مشکلات رهيافته ها اهتمام 

لازم را دارند؟
خودم شخصاً این تلاش ها را بیشتر در سطح مردمی دیده ام.

در گفت وگوی »جوان« با کارگردان مجموعه »داستان های ناگفته« تشريح شد

»داستان های ناگفته«
از جانفشانی های ارتش به همت روایت فتح

دیدهبان

گفتوگو

 مفاتيح الجنان ویژه نوجوانان 
با عنوان »مَلِكا« به چاپ رسيد

کتاب »مَلِکا«، گزيده اي از دعاهاي مفاتيح الجنان با زباني 
روان و ادبي ويژه نوجوانان با همت انتشارات خيمه منتشر شد. 
كتاب »ملکا«، گزیده اي از دعاه��ا و زیارت هاي مفاتیح الجنان با 
زباني روان و ادبي ویژه نوجوانان منتشر ش��د. این كتاب كه 18 
نیایش و مناجات مشهور و رایج تر مفاتیح مانند »دعاي كمیل« 
و »دعاي س��حرهاي ماه رمضان« را به زباني س��اده و صمیمي 
بازنویسي كرده، كوشیده تا زمینه انس نوجوانان با مضامین معرفتي 
والاي این نیایش ها را فراهم كند.  »ملکا« به قلم سمیه س��ادات 
لوح موسوي همراه با تصویرگري »محمدرضا دوست محمدي« 
توسط انتشارات خیمه روانه بازار نش��ر شده است و علاقه مندان 

مي توانند از كتابفروشي ها تهیه كنند. 
----------------------------------------------------

آغاز ساخت مجموعه تلویزیوني 
»همساده« در شبكه نسيم

ش�بکه نس�يم از س�اخت مجموع�ه نمايش�ي ب�ا عنوان 
»همساده« به کارگرداني علي مس�عودي خبر داده است. 
مجموعه »همساده« برنامه اي در قالب تركیبي- نمایشي  است 
كه قرار اس��ت موضوعات روز را همراه با نمایش و بازي بازیگران، 
با حضور شخصیت هاي حرفه اي مشاغل و نیز تماشاگران داخل 
صحنه مطرح كند.  این برنامه كه زندگ��ي روزمره را در محله اي 
باصفا روایت مي كند به تهیه كنندگي حمیدرضا رحیمي نادي و 
كارگرداني علي مسعودي در حال تولید است كه به زودي روي 

آنتن شبکه نسیم خواهد رفت. 
----------------------------------------------------

 نمایش »دونده« 
در جشنواره فيلم ویسكانسين امریكا

»دون�ده« امي�ر ن�ادري در جش�نواره بين الملل�ي فيل�م 
ويسکانس�ين ب�ه ص�ورت ديجيتال ب�ه نماي�ش درآمد. 
»دونده« امیر نادري در بیست وپنجمین جشنواره بین المللي فیلم 

ویسکانسین كشور امریکا به صورت دیجیتال به نمایش درآمد. 
این فیلم كه از تولیدات سال 1363 كانون پرورش فکري كودكان 
و نوجوانان است در روزهاي ۲8 و ۲9 فروردین 14۰۲ برابر با 17 و 

18 آوریل ۲۰۲3 در این رویداد هنري به نمایش گذاشته شد. 
»دونده« در س��ال هاي پیش برنده جایزه بالن طلایي جشنواره 
س��ه قاره نانت 1985، برن��ده جایزه ویژه جش��نواره بین المللي 
فیلم سنگاپور 1985 و برنده جایزه ویژه هیئت داوران جشنواره 
بین المللي فیلم كودكان سینه جونیور ۲۰۰۰ فرانسه شده است. 
این فیلم خاطره انگیز همچنین طي این سال ها در مركز فرهنگي 
و هنري »پمپیدو« كشور فرانسه، موزه هنر مدرن كشور امریکا، 
جشنواره لومیر فرانسه، موزه ملي سینما موسیمو كشور ایتالیا و 

جشنواره فیلم هاي ایراني كشور چک نمایش ویژه داشته است. 
----------------------------------------------------

 استودیوهاي مدرسه تلویزیوني ایران 
در آتش سوختند

تع�دادي از اس�توديوهاي ضب�ط مدرس�ه تلويزيون�ي 
ايران ش�امگاه يک ش�نبه ۲۷ فروردين  در آتش سوخت. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي شبکه آموزش سیما، بر 
اساس گزارش آتش نشاني، اتصال سیم هاي برق علت آتش سوزي 
استودیو هاي برنامه مدرسه تلویزیوني بوده است.  در این استودیوها 
برنامه هاي پایه هاي مختلف ضبط مي شد؛ هنوز نمي توان خسارت 
ناشي از این حادثه را برآورد كرد، اما خوشبختانه این حادثه خسارت 
جاني نداشته اس��ت.  در دهم آبان، آیین رونمایي از طرح تحولي 
مدرس��ه تلویزیوني ایران برگزار ش��د. در این مراسم كه با حضور 
رئیس سازمان صدا وسیما برگزار شد، در مورد طرح تحولي مدرسه 
تلویزیوني ایران با شعار عدالت آموزشي صحبت شد.  پس از گذشت 
دوران ش��یوع كرونا و برقراري آرامش نس��بي در حوزه سلامت و 
بازگشایي فیزیکي مدارس، لازم بود تا شبکه آموزش به نوع دیگري، 
مدرسه تلویزیوني ایران را پیش ببرد. طرح تحولي مدرسه تلویزیوني 
ایران در دوران مدیریت علي عبدالعالي، مدیر شبکه آموزش، مطرح 
شد و پخش آن همزمان با بازگشایي مدارس در روز اول مهر 14۰1 
رسماً آغاز شد.  طبق آخرین گزارش مركز تحقیقات سازمان صدا 
و سیما در اس��فند 14۰1، برنامه مدرس��ه تلویزیوني ایران جزو 

پرمخاطب ترین برنامه هاي سیما معرفي شده است. 

    محمد صادقی
با گذشت چهار دهه از آغاز جنگ تحميلی بدون شک حضور ارتش نياز به 
بازخوانی دارد. نيرويی که همچون سد محکم، آن هم در شرايطی که کشور 
در حال تحولی عظيم بود نقش آفرينی کرد و اين دقيقاً محاسبه ای بود که 
صدام و رژيم بعث عراق نيز بدان آگاه بودند، اما در همان روز نخست تجاوز 
به مرزهای کشور، نيروی هوايی ارتش جمهوری اسلامی ايران بزرگ ترين 
عمليات تاريخ اين نيرو را با حمله 140 جنگنده به خاک عراق ترتيب داد 
و سيلی محکمی را در همان لحظات آغازين به کشور متجاوز زد. توليد و 
پخش مجموعه مستند »داستان های ناگفته« محصول گروه مستند بنياد 
فرهنگی روايت فتح با محوريت و موضوع عمليات و افتخارآفرينی های 
رزمن�دگان ارتش در روزهای نخس�ت دفاع مقدس اقدامی شايس�ته 
بود. مجموعه ش�ش  قس�متی »داس�تان های ناگفته« ب�ه کارگردانی 
سيداحس�ان نيکبخت، روايتی از دو س�ال آغازين جن�گ تحميلی با 
محوريت افتخارآفرينی های ارتش جمهوری اسلامی است. نيکبخت در 
گفت وگو با »جوان« به ايده ساخت »داستان های ناگفته« پرداخته است.

    
کمی در خصوص فرآيند توليد مجموعه مستند »داستان های 
ناگفته« بفرماييد و اساساً چرا روايت فتح را بستری برای توليد 

اين اثر انتخاب کرديد؟ 
ایده كار راجع به جنگ خصوصاً از زاویه نگاه ارتش سال ها در فکرم  بود و 
ماجرای تلاش های نیرو هوایی به خصوص در روزهای ابتدایی جنگ خیلی 
در ذهنم نقش بسته بود. بنابراین می شود گفت طرح به  مرور شکل گرفت 
و تقریباً نزدیک به یک سال پیش از مراجعه به روایت فتح مشغول تحقیق 
و بررسی شخصی بودم كه با مراجعه به گروه مستند روایت فتح و صحبت 
با جناب مهدی همایونفر، مدیر وقت و دلسوز روایت فتح كه بسیار به این 
موضوع علاقه مند شده بود و البته پس از ایشان، روح الله رفیعی، تحقیقات 
حضوری و میدانی ام را آغاز كردم. تحقیقاتی كه شامل مراجعات متعدد به 
ستاد نیروی هوایی و مصاحبه با تعدادی از خلبانان بازنشسته و مرور اسناد 
و عکس های هوایی و كتاب های متعددی كه در این زمینه نوشته  شده، بود. 
دست كم چهار جلد كتاب خاطرات، چهار جلد كتاب تاریخچه جنگ و چند 
جلد اسناد جنگ در بخش تحقیق و پژوهش مورد مطالعه قرار گرفت كه 
بیشترین اسناد مربوط به بازه مورد بررسی ما، یعنی دو سال ابتدایی جنگ   
می شد. بدون اغراق باید گفت رفیعی، مدیریت دلسوز وقت روایت فتح و 

توجه ایشان به نقش بزرگ ارتش در جنگ دلیل حضور من و همکاری ام 
با گروه مستند روایت فتح بود. البته در ابتدای این مسیر و تداوم تحقیقات 
با یکی از دوستانم به نام آقای اصغرزاده همکاری بسیار نزدیکی داشتیم، 

ایشان تا نیمه های فرآیند تولید مستند همراه بنده بودند.
در اين مستند به چه بخش های ناگفته ای از عملکرد ارتش 

در جنگ تحميلی پرداخته شده است؟
قسمت ابتدایی مجموعه مربوط به عملیات كمان 99، بزرگ ترین عملیات 
تاریخ نیروی هوایی ارتش است و سایر قسمت ها مربوط به  روزهای آغازین 

دفاع مقدس.
کمی در خصوص عمليات کمان 99 و سال های ابتدای جنگ 
به عنوان هنرمندی که درباره اين بازه زمانی مستند توليد و 

تحقيق کرديد، بفرماييد؟
وقتی صحبت از كمان 99 می ش��ود، معمولاً به حجم و بزرگی آن عملیات 
پرداخته می ش��ود. در واقع نکته مهم ب��رای اكثر محققان، پ��رواز همزمان 
14۰جنگنده روی آسمان دشمن است، اما نکته مهم این است كه ارتش در 
آن روزها درگیر برخی مسائل داخلی هم بود. یادم می آید كه یکی از خلبانان 
بازنشس��ته در تحقیقاتم می گفت تقریباً نیمی از گردان های پروازی تبریز 
بازخرید ش��ده بودند. علاوه بر این نزدیک به یک س��ال هم به خاطر شرایط 
خاصی كه بر همه پایگاه های نیروی هوایی حاكم شده بود، تقریباً هیچ پرواز 
آموزشی یا آمادگی انجام نمی شد، یعنی از 5۰س��ورتی پرواز در هر پایگاه، 
نیروی هوایی به یک یا دو سورتی پرواز در روز رسیده بود، به این معنا كه نه 
هواپیماها آماده بودند، نه خلبان ها آماده و نه حتی كاركنان فنی توان سابق را 
داشتند. نکته مهم در عملیات كمان 99، آماده شدن تمامی هواپیماها، تمامی 
كاركنان فنی و اداری و خلبان ها در طی كمتر از ۲4 ساعت است. از قول معاون 
عملیات پایگاه همدان در آن روزها، جناب تیمسار فرج الله برات پور نقل قول 
می كنم كه در زمان رژیم پهلوی هیچگاه همزمان چهار یا پنج هواپیما آماده 
پرواز نبودند. افزون بر آن، معمولاً تعدادی از هواپیماها در سالن های تعمیر 
و نگهداری بودند. اما غروب روز سی ویکم شهریور ماه تا طلوع آفتاب روز یکم 
مهر، تمامی هواپیماهای موجود در پایگاه آماده پ��رواز بودند. روندی كه در 

شرایط عادی نیاز به یک ماه زمان داشت در مدت 1۲ ساعت انجام شد.
در خصوص توليدات هنری ما در اغلب رشته ها و حوزه های 
مختلف با محوريت جانفشانی های ارتش شاهد هستيم که 
آثاری توليد شده است. شما به عنوان مستندسازی که در 
اين زمينه ورود کرديد راهکار افزايش توليدات را در چه 

می بينيد؟
بهتر است بگوییم  علت عدم علاقه هنرمندان یا مستندسازان در این زمینه 
چیست. من در كسوت یک مستندس��از بزرگ ترین عامل ضربه به روایت 
روزهای جنگ را در یک داس��تان نقل می كنم؛ یک��ی از خلبانان عزیز كه 
جنگنده اش در سال 65 مورد اصابت قرار گرفته و به كمک كردهای عراق 
موفق شده بود از دست بعثی ها فرار كند و به كشور برگردد، تعریف می كرد 
كه چند سال پیش جوانی برای نصب پرده به خانه اش آمده بود و از شغل 
این عزیز پرسیده بود. ایشان هم در پاسخ گفته بود »خلبان دوران جنگ 
هستم«. جوان داستان ما از تیمسار پرسیده بود كه مگر ارتش هم در جنگ 
بوده؟! تیمسار پاسخ داده بود »س��ه ماه اول جنگ كه كسی غیر از ارتش 
نبود«. بزرگ ترین عامل عدم علاقه هنرمندان و بسیاری از جوانان به روایت 
دوران جنگ استفاده های غیرتاریخی و غیرتخصصی و مصادره كردن جنگ 
است. به نظرم چاره ای نیست و راهکاری ندارد. بسیاری از جوانان دهه 7۰ و 
8۰ تماشای این مجموعه برایشان سخت بود، اما بعد از دیدن آن، ساعت ها 

با من مکالمه داشتند كه نشان از علاقه مند شدنشان به موضوع داشت.

نیکبخ��ت: بزرگ تری��ن عام��ل ع��دم علاقه 
هنرمن��دان و بس��یاری از جوانان ب��ه روایت  
دوران جن��گ اس��تفاده های غیرتاریخ��ی  و 
غیرتخصصی و مصادره  کردن جنگ اس��ت

اميرالمؤمني�ن ام�ام علی 
عليه السلام:

مبادا ج�ز حق، با ت�و انس 
بگي�رد و ج�ز باط�ل، از تو 

بهراسد. 

نهج البلاغه، از خطبه 1۳0

اقبال مخاطب به »محفل« و نيازجامعه به محتواي قرآني
 شايد تا پيش از برنامه محفل بسياري از مخاطبان نمي دانستند که تلاوت قرآن يا حتي انشاد و تواشيح 

در قالب دستگاه هاي موسيقي انجام مي شوند

    مصطفي شاه کرمي 
برنامه تلويزيوني محفل موفق ترين برنامه صدا و سيما در حوزه قرآني 
محسوب مي ش�ود که ضمن جلب نظر و رضايت مخاطبان موفق شد 
زمينه تحسين و تمجيد برخي استادان قرآني کشور را به وجود بياورد. 
برنامه قرآني محفل بدون شک موفق ترین برنامه مناسبتي و قرآني است 
كه تا كنون در س��اختار برنامه س��ازي تلویزیون روي آنتن صدا و سیما 
رفته است. شاخصه هاي متنوعي براي احصاي این موفقیت در دسترس 
است كه از آن جمله مي توان به بهره گیري مناسب از ظرفیت قابل اعتناي 
جامعه قرآني كشور و میدان دادن به نخبگان نوجوان و جوان این عرصه 
بدون تنگ نظري و تهرانیزه شدن اشاره كرد. این برنامه با حضور قاریان 
و حافظان برتر قرآن و اس��تعدادهاي برت��ر قرآني ایران و جه��ان و ارائه  
هنرمندانه و دیدني همراه شد و مورد استقبال بسیاري از اهالي فرهنگ 
و هنر و همچنین كارشناسان قرار گرفت. س��ید محمدحسین هاشمي 
گلپایگاني، تهیه كننده برنامه »محفل«درباره چگونگي شکل گیري ایده 
اولیه این برنامه به باشگاه خبرنگاران مي گوید: ایده محفل از آنجایي آمد 
كه ما به دنبال س��اخت برنامه اي بودیم كه با محوریت قرآن باشد. ما به 
دنبال این بودیم كه براي ماه مبارك رمضان، یک برنامه قرآني با مخاطب 

بالا و جذاب داشته باشیم. 
وي در ادامه مي افزاید: ما به یک قاري جوان نیاز داشتیم كه نسل جوان به 
این موضوع توجه كنند و البته بسیار خوشخوان و توانمند باشد كه حامد 
ش��اكرنژاد را انتخاب كردیم. نیاز به یک پیشکسوت حوزه قرآن داشتیم 
كه حاج احمد ابوالقاس��مي را انتخاب كردیم كه البته بسیار قاري خوبي 

هس��تند. دنبال یک روحاني بودیم تا در عین اینکه قرائت و تلاوت قرآن 
داریم، مفاهیم قرآن را انتقال بدهد. به حاج آقاي قاس��میان رسیدیم كه 
یک روحاني هستند كه با نسل جوان در ارتباطند و خودشان دانشگاهي 
هستند و در دانشگاه شریف درس خوانده اند. آقاي حسنین الحلو از كشور 
دوست و همسایه ما یعني عراق در برنامه حضور داشتند كه خود ایشان به 
عنوان یک چهره تلویزیوني در عراق شناخته شده اند و تحت عنوان مجري 
در برنامه وجیهاً بالحسین حضور دارند و كاملًا به فضاي برنامه سازي آشنا 
هستند. آقاي رضوان درویش هم یک انشاد خوان و استاد لحن شناخته 

شده در جهان اسلام هستند. 
 وي در مورد احتمال تولید فصل هاي بعدي این برنامه خاطر نشان مي كند: 
»ساخت فصل هاي بعدي محفل، تصمیم مدیران شبکه و تلویزیون است، 
اما به خاطر بازخورد ها و استقبال ها از برنامه گویا تصمیم بر این است كه 
براي ماه مبارك رمضان سال آینده محفل داشته باشیم. ما از مصاحبه با 
حدود هزارو8۰۰ سوژه از سراسر جهان به این 15۰ سوژه رسیدیم و معیار 
اصلي ما براي نهایي كردن سوژه ها و شركت كنندگان علاوه بر قرآني بودن، 

جذاب بودن سوژه هاست.«
بنابر این گزارش ش��اید تا پی��ش از برنامه محفل بس��یاري از مخاطبان 
نمي دانستند كه تلاوت قرآن یا حتي انشاد و تواشیح در قالب دستگاه هاي 
موسیقي انجام  مي شوند. یکي دیگر از نقاط مثبت و قابل تحسین این برنامه 
معرفي نوابغ قرآني و تفسیري است كه در خانواده هاي كاملاً معمولي و حتي 
روستایي ساكن در مناطق دور و نزدیک كشورمان است. یکي از این نوابغ 
همان دختر بچه هشت ساله اي بود كه مادرش خانه دار بود و پدرش كشاورز 
اما توانسته بود در سن شش سالگي حافظ كل قرآن كریم بشود و در كنار 
این اقدام بزرگ به مباحث تفسیري آیات قرآن نیز تسلط اعجاز گونه اي پیدا 
بکند تا جایي كه باعث بهت و حیرت داوران برنامه و بسیاري از مخاطبان 

آن)با توجه به بازخوردهاي بعدي این قسمت از برنامه محفل( گردد. 
تولید برنامه هاي جذاب قرآني مثل محفل نشان مي دهد كه هم ظرفیت 
تولید چنین برنامه هایي در بین برنامه سازان ما وجود دارد و هم مخاطبان 
زیادي وجود دارند كه نسبت به برنامه هاي قرآن و موضوعات مرتبط با آن 

به شرط رعایت سلیقه و جذابیت در آنها، علاقه مندي زیادي دارند.

تلویزیون


